

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) [\[关闭\]](#)**论文****焙烧温度对 TiO_2 柱撑膨润土结构、吸附及光催化性能的影响**

陈捷, 刘延, 黄磊, 冯威, 熊德琪

大连海事大学环境科学与工程学院, 大连 116026

摘要:

采用酸性溶胶法合成了 TiO_2 柱撑膨润土(Ti-Na-MMT), 采用XRD, FTIR, TG-DTA, BET和DRS等技术, 研究了焙烧温度对Ti-Na-MMT结构和处理偶氮染料废水性能的影响。结果表明, 所制备的Ti-Na-MMT具有较好的热稳定性, 经773 K热处理后, 其结构仍基本保持不变。随着焙烧温度的升高, 晶面间距逐渐减少。Ti-Na-MMT的比表面积、孔体积、孔径分布等特征以及 TiO_2 晶粒粒径与煅烧温度有关; 在473 K下, 焙烧制备的Ti-Na-MMT BET的比表面积和最大孔容最大, 平均孔径和 TiO_2 粒径最小; 随着焙烧温度的进一步升高, TiO_2 粒子发生团聚, 粒径变大, 从而Ti-Na-MMT的比表面积和最大孔容减小, 而其平均孔径呈增大趋势。DRS结果表明, 在473 K下焙烧制备的Ti-Na-MMT对光的吸收能力最强。焙烧温度对Ti-Na-MMT的吸附性能和光催化活性的影响规律一致, 这表明吸附和光催化过程存在一定的协同作用。473 K时制备的Ti-Na-MMT表现出的吸附和光催化活性均最强。

关键词: 柱撑膨润土 焙烧温度 孔结构 吸附、光催化性能

Influence of Calcination Temperature on Structure and Adsorption and Photocatalytic Activity of Titanium Oxide Pillared Bentonite

CHEN Jie, LIU Yan, HUANG Lei, FENG Wei*, XIONG De-Qi

College of Environmental Science and Engineering, Dalian Maritime University, Dalian 116026, China

Abstract:

TiO_2 -pillared bentonite(Ti-Na-MMT) was synthesized via acid-catalyzed sol method and the influence of calcination temperature on the structure of Ti-Na-MMT and the removal of azo dye in aqueous solution were analyzed with XRD, FTIR, TG-DTA, BET and DRS. The results show that all the prepared materials were found thermally stable up to 773 K. The d_{001} basal spacings of Ti-Na-MMT decreased with the increase of the calcination temperature. BET specific surface area, median pore diameter, maximum pore volume and the size of titanium of Ti-Na-MMT were related to calcination temperature. BET specific surface area and maximum pore volume of Ti-Na-MMT calcinated at 473 K were the biggest, while median pore diameter and the size of titanium was the smallest. With the increase of calcination temperature, BET surface area and maximum pore volume decreased, while median pore diameter and the size of titanium increased. DRS result shows that Ti-Na-MMT calcinated at 473 K have the strongest absorbency. The regularity of the influence of the calcinating temperature on adsorptive ability of Ti-Na-MMT was similar with photocatalytic activity, which indicates a synergistic effect on the process of adsorption and photocatalysis. Ti-Na-MMT calcinated at 473 K exhibits the highest adsorptive and photocatalytic activity.

Keywords: TiO_2 -pillared bentonite Calcination temperature Pore structure Adsorptive and photocatalytic activity

收稿日期 2008-01-07 修回日期 1900-01-01 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

扩展功能**本文信息**[Supporting info](#)[PDF\(498KB\)](#)[\[HTML全文\]\(OKB\)](#)[参考文献\[PDF\]](#)[参考文献](#)**服务与反馈**[把本文推荐给朋友](#)[加入我的书架](#)[加入引用管理器](#)[引用本文](#)[Email Alert](#)[文章反馈](#)[浏览反馈信息](#)**本文关键词相关文章**► [柱撑膨润土](#)► [焙烧温度](#)► [孔结构](#)► [吸附、光催化性能](#)**本文作者相关文章**► [陈捷](#)► [刘延](#)► [黄磊](#)► [冯威](#)► [熊德琪](#)► [陈捷](#)► [刘延](#)► [黄磊](#)► [冯威](#)► [熊德琪](#)**PubMed**[Article by](#)[Article by](#)

作者简介:

参考文献:

1. Pivato A., Raga R.. Waste Manage[J], 2006, 26(2): 123—132
2. ZHAO Chun-Gui(赵春贵), YANG Ming-Shu(阳明书), FENG Meng(冯猛). Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2003, 24(5): 928—931
3. SUN Hong-Liang(孙洪良), ZHU Li-Zhong(朱利中). Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2007, 28(8): 1475—1479
4. LI Qian(李倩), YUE Qin-Yan(岳钦艳), GAO Bao-Yu(高宝玉), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2006, 27(6): 1113—1117
5. Johan Sterte. Clays and Clay Minerals[J], 1986, 34(6): 658—664
6. SUN Zheng-Shi(孙振世), CHEN Ying-Xu(陈英旭), KE Qiang(柯强), et al.. J. Acta Scientiae Circumstantiae(环境科学学报)[J], 2003, 23(1): 129—133
7. Chihiro Ooka, Hisao Yoshida, Kenzi Suzuki. Micro. Meso. Mater.[J], 2004, 67: 143—150
8. Ding Z., Zhu H. Y.. Journal of Colloid and Interface Science[J], 1999, 19(9): 193—199
9. Hutson N. D., Hoekstra M. J., Yang R. T.. Micro. Meso. Mater.[J], 1999, 28: 447—459
10. ZHANG Qing-Hong(张青红), GAO Lian(高濂), SUN Jing(孙静). J. Inorg. Mater.(无机材料学报)[J], 2001, 16(5): 833—838
11. WANG Li-Juan(王丽娟), LIAO Li-Bing(廖立兵). J. Chinese Ceram. Soc.(硅酸盐学报)[J], 2005, 33(2): 215—219
12. LI Xiang-Qi(李湘祁), TANG De-Ping(汤德平), WENG Guo-Jian(翁国坚), et al.. J. Fuzhou Univ., Nature Sci. Edition(福州大学学报, 自然科学版)[J], 2002, 30(6): 904—907

本刊中的类似文章

1. 赵翔, 林浩祥, 崔凯, 姚有为, 蔡强, 冯庆玲, 李恒德 .水-乙醚二元溶剂体系中制备放射虫介孔氧化硅[J]. 高等学校化学学报, 2007,28(3): 419-421

文章评论

序号	时间	反馈人	邮箱	标题	内容
1	2009-	reviewwings	adfwen@163.com	sdwella	Buy discount ugg cheap ugg shoes ugg ugg rainier b ugg usa discour boots ugg 5825 shoes sale ugg su